

ISSN 2070-9773

# КЛИО



## КЛИО





## СОДЕРЖАНИЕ

### ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Бережнов А.И. (Москва).** Образ Африки в российских учебниках географии XVIII в. 13
- Анча Н.Д. (Владивосток).** Экономическое сотрудничество Республики Корея со странами Аравийского полуострова в 1990-2024 гг.: инвестиционный аспект .....21
- Демин Д.В. (Москва).** Роль «кассетного скандала» в нарастании общественно-политического кризиса на Украине в начале XXI века .....29

### ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Фогель А.С., Макаров А.В. (Самара).** Некоторые особенности восприятия современниками международной торговли на Волжско-балтийском пути в IX-XI вв. (по материалам арабских средневековых источников) .....39
- Каримов Т.Т. (Казань).** Формирование сословной структуры населения татарских поземельных волостей в XVII – середине XIX в. (на примере д. Бавлы)..... 46
- Панкина А.И., Ростяженко Т.Е., Лбова Л.В. (Санкт-Петербург).** Древнейшие антропоморфные изображения Дальнего Востока (электронная карта как способ пространственной организации данных)..... 53
- Владимиров О.О. (Казань).** Возвращение крещеных татар в магометанство на примере деревень Мамадыш-Салтыганово и Татарское Азелеево Свияжского уезда..... 63
- Шевырев А.П. (Москва), Юдин С.С. (Тула).** Военные реформы и модернизация Русской армии: достижения и неудачи.....70
- Бенда В.Н., Козлов Н.Д. (Санкт-Петербург).** Особенности государственного финансирования деятельности артиллерийского и инженерного корпусов во второй трети XVIII в..... 80
- Надточий Ю.Б. (Москва).** Инновации для развития сельского хозяйства в России (на примере сельскохозяйственных орудий и машин 1860 – 1880-х годов) .....89
- Оськин Н.Н. (Москва).** Особенности применения электросвязи в Русско-турецкой войне 1877–1878 гг. ....100
- Быстрова Ю.М., Ковалева Д.Н. (Саратов).** Патриотическое воспитание и формирование национальной идентичности в рамках развития физического воспитания в Российской империи конца XIX – начала XX в. ...106
- Мулевая М.С. (Саратов).** Организация еврейских учебных заведений в Поволжье во второй половине XIX–начале XX вв. .... 114
- Данилов А.Г. (Ростов-на-Дону).** К вопросу о кадровой политике императора Николая II. Министр внутренних дел А. Д. Протопопов .....122
- Литвиненко Т.В. (Москва).** Трагедия проигравших: образы белогвардейцев в советских художественных фильмах о Гражданской войне.....130
- Павлов О.Д. (Москва).** Образовательная и политическая подготовка экстерриториальных меньшинств Запада в СССР. Опыт Коммунистического университета им. Ю.Ю. Мархлевского (1925–1930 гг.). Часть 2 ..... 144

<b>Пянкевич В.Л.</b> (Санкт-Петербург). Суррогаты табака в блокадном Ленинграде.....	152
<b>Рахманова Т.Д.</b> (Санкт-Петербург). Очереди блокадного Ленинграда в работах фотокорреспондентов.....	156
<b>Пилишвили Г.Д.</b> (Курск). Организация, комплектование, оперативная и боевая деятельность истребительных батальонов НКВД на территории Воронежской области в 1942 г. ....	160
<b>Лавренов С.Я., Полянский М.С.</b> (Москва). Особенности проведения Петсамо-Киркенесской наступательной операции (7 октября – 8 ноября 1944) .....	170
<b>Зданович А.А.</b> (Москва). Украинский штаб партизанского движения на словацком направлении. Все ли было продуктивно для нашей Победы?.....	177
<b>Николаев Д.А.</b> (Якутск). Роль Ленского речного пароходства в снабжении нижней Колымы и села Походска в советский период.....	185
<b>Семенов В.Н.</b> (Владивосток). Изменение структуры подводных сил Тихоокеанского флота СССР (1946-1991 гг.).....	192
<b>Сарванян А.Г.</b> (Москва). Особенности избрания президента СССР.....	197
<b>Логвенков И.С.</b> (Москва). Кадровая и структурная эволюция российского правительства в преддверии радикальной рыночной реформы .....	202

## ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

<b>Колесников А.А.</b> (Санкт-Петербург). «Бывают странные сближенья...» (о значении личности в российской науке).....	209
<b>Турлей Е.В.</b> (Москва). Императив всеединства как мотив этнографических описаний сердца Азии.....	213
<b>Никонова С.И.</b> (Казань). Военная династия Гроте де Буко на службе Отечеству (на примере реконструкции биографий Е.А. и В.Е Гроте де Буко) .....	225
<b>Белоусов Л.С., Байбакова Л.В.</b> (Москва). Поэзия Уолта Уитмена как источник популяризации социалистической мысли в США и Великобритании (конец XIX – начало XX вв.).....	231

## МНЕНИЕ

<b>Ипполитов Г.М., Филатов Т.В.</b> (Самара). Еще раз об истории как науке. Размышления – приглашение к дискуссии .....	243
<b>Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю.</b> (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 9 .....	256

## CONTENTS

### GENERAL HISTORY

- Berezhnov A.I. (Moscow).** Image of Africa in Russian Geography Textbooks of the 18th Century..... 13
- Ancha N.D. (Vladivostok).** Economic Cooperation of the Republic of Korea with the Variable Arabian Peninsula in 1990-2024: Investment Aspect.....21
- Demin D.V. (Moscow).** The Role of the “Cassette Scandal” in the Growing Socio-political Crisis in Ukraine at the Beginning of the XXI Century .....29

### NATIONAL HISTORY

- Fogel A.S., Makarov A.V. (Samara).** Some Features of Contemporaries’ Perception of International Trade on the Volga-Baltic Route in the IX-XI Centuries. (Based on the Materials of Arab Medieval Sources).....39
- Karimov T.T. (Kazan).** Formation of the Class Structure of the Population of Tatar Land Volosts in the 17th – mid-19th Centuries (Using the Example of the Village of Bavly)..... 46
- Pankina A.I., Rostyazhenko T.E., Lbova L.V. (St. Petersburg).** The Ancient Anthropomorphic Images of the Far East (Electronic Map as a Way of Spatial Data Organization)..... 53
- Vladimirov O.O. (Kazan).** The Return of Baptized Tatars to Mohammedanism on the Example of the Villages of Mamadysh-Saltyganovo and Tatarskoye Azelevo in Sviyazhsky District ..... 63
- Shevyrev A.P. (Moscow), Yudin S.S. (Tula).** Military Reforms and Modernization of the Russian Army: Achievements and Failures.....70
- Benda V.N., Kozlov N.D. (St. Petersburg).** Features of State Financing of the Activities of the Artillery and Engineering Corps in the Second Third of the XVIII Century..... 80
- Nadtochiy Yu.B. (Moscow).** Innovations for the Development of Agriculture in Russia (Using the Example of Agricultural Implements and Machines of the 1860s – 1880s) .....89
- Oskin N.N. (Moscow).** Features of the use of telecommunications in the Russian-Turkish War of 1877-1878 .....100
- Bystrova Yu.M., Kovaleva D.N. (Saratov).** Patriotic Education and the Formation of National Identity in the Context of the Development of Physical Education in the Russian Empire in the late 19th – early 20th Centuries .....106
- Mulevaya M.S. (Saratov).** Organization of Jewish Educational institutions in the Volga Region in the Second Half of the XIX-early XX Centuries ..... 114
- Danilov A.G. (Rostov-on-Don).** On the Issue of the Personnel Policy of Emperor Nicholas II. Minister of Internal Affairs A. D. Protopopov.....122
- Litvinenko T.V. (Moscow).** The Tragedy of the Losers: Images of White Guards in Soviet Feature Films about the Civil War..... 130
- Pavlov O.D. (Moscow).** Educational and political preparation of extraterritorial minorities of the West in the USSR. The experience of the Communist University of national minorities of the West: (1925–1930). Part 2. .... 144
- Piankevich V.L. (St. Petersburg).** Tobacco Substitutes in Blockaded Leningrad ..... 152
- Rakhmanova T.D. (St. Petersburg).** Queues of besieged Leningrad in the photographs of photojournalists ..... 156

<b>Pilishvili G.D. (Kursk).</b> Organization, Recruitment, Operational and Combat Activities of NKVD Fighter Battalions in the Voronezh Region in 1942 .....	160
<b>Lavrenov S.Ya., Polyansky M.S. (Moscow).</b> Features of the Petsamo-Kirkenes Offensive Operation (7 October – 8 November 1944) .....	170
<b>Zdanovich A.A. (Moscow).</b> Ukrainian Headquarters of the Partisan Movement in the Slovak Direction. Was Everything Productive for our Victory? .....	177
<b>Nikolaev D.A. (Yakutsk).</b> The Role of the Lena River Shipping Company in Supplying the Lower Kolyma and the Village of Pokhodsk During the Soviet Period .....	185
<b>Semenov V.N. (Vladovostok).</b> Changes in the Submarine Forces Structure of the USSR Pacific Fleet (1946-1991) .....	192
<b>Sarvanyan A.G. (Moscow).</b> Peculiarities of the Election of the President of the USSR .....	197
<b>Logvenkov I.S. (Moscow).</b> Personnel and Structural Evolution of the Russian Government on the Eve of Radical Market Reform.....	202

## CHARACTERS OF HISTORY

<b>Kolesnikov A.A. (St. Petersburg).</b> "There are Strange Rapprochements..." (on the Importance of Personality in Russian Science) .....	209
<b>Turley E.V. (Moscow).</b> The Imperative of Unitotality as Grounds for Ethnographic Narratives on the Heart of Asia .....	213
<b>Nikonova S.I. (Kazan).</b> The Military Dynasty of Grote de Buko in the Service of the Fatherland (Based on the Reconstruction of the Biographies of E.A. and V.E. Grote de Buko) .....	225
<b>Belousov L.S., Baibakova L.V. (Moscow).</b> W. Whitman' Poetry as a Source of Popularization of Socialist Thought in the USA and Great Britain (Late XIX- Early XX Centuries).....	231

## OPINION

<b>Hippolitov G.M., Filatov T.V. (Samara).</b> Once Again about History as a Science. Reflections – an Invitation to Discussion .....	243
<b>Lapina I.Yu., Kargapol'tsev S.Yu. (St. Petersburg).</b> Civilization Challenges and Systemic Problems of Domestic Sociogenesis. Part 9.....	256